الأنا والآغر بين الكنيسة والدولة "دراسة في الفلسفة السياسية عند توما الأكوينى

م.م. حسن محمد جاسم الجابري أ.د. عامر عبد زيد الوائلي جامعة الكوفة/ كُليّة الآداب/ قسم الفلسفة hassanmohammedjasim@gmail.com

الملخص:

طرح المختصون في الفلسفة السياسية ولا سيما تلك التي تبحث في حقبتها الوسيطة يتمثل في ما عُرف بنظرية (ازدواج السلطتين) أو (صراع السيفين) والذي اخذت اهتماما بالغا لما لها من علاقة بالسلطتين الروحية والزمنية بأنها وهو أخطر حدث ثوري عصف بتاريخ أوربا الغربية. الزمنية وهو ما حدا بالقديس الأكويني أن يُعالج المسألة في ضوء إحياء التراث القديم متمثلا بالفلسفة اليونانية وتطويع تلك الأفكار بما ورد لدى المسيحية, فشبّه الأمر بمبدأ التخصص في العمل فكان لكل سلطة دورها وأثرها في الحياة اليومية, وإن كانت السلطة الزمنية تخضع للروحية من جهة الغاية والهدف حصرا.

الكلمات مفتاحية (الأنا والآخر, السلطة الروحية, السلطة الزمنية).

The Ego and the Other between Church and State "A Study in the
"Political Philosophy of Thomas Aquinas
Hassan Mohammed Jassim Al-Jabri
Prof.Dr. Amer Abdel Zaid Al-Waeli
University of Kufa/ College of Arts/ Department of Philosophy
"hassanmohammedjasim@gmail.com

Abstracts:

The specialists in political philosophy, especially those that research in its medieval era, put forward what is known as the theory of (dual powers) or (the struggle of the two swords), which has taken great care because of its relationship to the spiritual and temporal powers, that it is the most dangerous revolutionary event that afflicted the history of Western Europe. This is what prompted Saint Aquinas to address the issue in the light of the revival of the ancient heritage represented by Greek philosophy and the adaptation of those ideas to what was mentioned in Christianity. exclusively.

Keywords (I and the other, spiritual authority, temporal authority,)